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مدیرکل فرهنگ و ارشاد فارس:

 تصاویری که از شهر  شیراز 

به فضای رسانه ای مخابره می شود 

با واقعیت همخوانی ندارد

 www.tolounews.com پست الکترونیک: toloudaily@gmail.com                                            آدرس سایت:

حداقل  تأمین  جهت  مردم  معیشت  و  زندگی  شرایط  امروز 
فرزندان،  تحصیل  درمان،  دارو،  بهداشت،  پوشاک،  خوراک، 
نیست.  پاسخگو  زندگی،  سطح  پایین ترین  گذران  و  مسکن 
اکثریت مردم کشور ما، جهت تأمین این حداقل ها، یا بدهکار 
اگر  یا  می شود  صفر  خرجشان،  و  دخل  نتیجه  یا  می شوند 
پس اندازی هم با نهایت قناعت ورزی داشته باشند به حد »رقم 
گدابازی میلیاردی« نمی رسد! اگر باور نمی کنید از مردم سؤال 

کنید ببینید آنها چه استدلالی دارند.
روز  و  حال  از  اگر  اسلامی  شورای  مجلس  در  مردم  نماینده 
و  باشد  نداشته  خبر  انتخابیه اش  حوزه  مردم  اقتصادی  سخت 
خیال کند دو سه میلیارد تومان، رقمی گدابازی است، از مردم 
خیلی فاصله گرفته و همین فاصله، مطمئناً در تصویب قوانین و 
نظارت بر عملکرد مجریان قانون هم، خود را نشان داده و آنچه 
باید به درد مردم بخورد و مشکل گشای عرصه زندگی  را که 

اجتماعی آنها باشد، دغدغه امثال او نخواهد بود.
در جامعه ای که تورم دائماً در حال افزایش است، بیش از نیمی 
از مردم نمی توانند پس انداز آنچنانی داشته باشند و بقیه هم که 
مبلغی را پس انداز می کنند با هر بار صعود ارز، قدرت خرید 
از  یا کمتر  و  به نصف  ارزش پس اندازشان  آنها نصف شده و 
آن سقوط می کند. در چنین شرایطی حتی آن چند درصدی از 
مردم هم که می توانند پس انداز خود را به یک میلیارد تومان 
برسانند با هر پرش مرحله ای تورم، ارزش یک میلیاردشان به 
500 و شاید 300 میلیون تومان کاهش می یابد و توانایی خرید 
ماشین های خارج از قرعه کشی که به برخی نمایندگان داده اند، 

ندارند.
شاید برای برخی! چند میلیارد تومان، پول ناچیز ته جیب شان 

باشد ولی باور کنید برای ملت این گونه نیست!

تحلیل خبر یادداشت 
دکتر محمدمهدی جعفری زادهروز

باور کنید رقم میلیاردی برای مردم، 
»گدابازی« نیست!

نرخ سود بین بانکی
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نماینده شیراز و زرقان:

کمیسیون اصل 90 
به دریافت خودرو توسط 

نمایندگان ورود کند
1

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

حال آیا نمایندگانی که اخیراً حقوق آن ها 20 درصد افزایش پیدا کرد، 
اگر به اندازه کارگران حقوق دریافت می کردند، باز هم عنوان دریافت 

خودروی شاسی بلند 2.2 میلیارد تومانی را »گدابازی« می گذاشتند؟
و  پرایم  )فیدلیتی  بلند  شاسی  خودروی   75 واگذاری  افشای  از  پس 
در  مجلس،  نماینده  عباسی دوانی،  فریدون  حالا  مجلس،  به  دیگنیتی( 
آخرین اظهار نظر خود اعلام کرده است که »چرا باید این گدابازی ها 
را درآوریم و به ماشین شاسی بلند گیر بدهیم؟«. او در حالی پیگیری 
این موضوع را »گدابازی« می داند که با در نظر گرفتن حداقل حقوق 
در سال جاری، کارگران باید 22 سال کار کنند تا معادل ارزش روز 

یک فیدلیتی دستمزد دریافت کنند.
وزیر  فاطمی امین،  رضا  استیضاح  جریان  در  تجارت نیوز،  گزارش  به 
واگذاری  از  مجلس،  نماینده  علیرضابیگی،  احمد  صمت،   سابق 
75 خودروی شاسی بلند توسط وزارت صمت به مجلس خبر داد. این 
موضوعی است که حتی رئیس دولت سیزدهم تلویحاً آن را تائید کرد. 
حالا فریدون عباسی دوانی، دیگر نماینده مجلس، پیگیری این موضوع 

را به »گدابازی« تعبیر کرده است. 
عباسی که اصولًا با اظهارات جنجالی خود شناخته می شود، روز جمعه 
دقیقه ای  و  روزانه  »نظام،  گفت:  ایرنا  با  خود  گفتگوی  از  بخشی  در 
کارمند،  همه  این  بنشیند.  مجلس  در  نماینده  این  تا  می کند  هزینه 
پول  است، چقدر  نگهداری همه آن ها هزینه  خودرو و ساختمان که 
هواپیما داده می شود و چقدر پول دفاتر نمایندگان است. چرا باید این 
گدابازی ها را درآوریم و به ماشین شاسی بلند گیر بدهیم؟ مگر قیمت 

ماشین شاسی بلند چقدر است؟«.
شاید این نماینده مجلس، به دلیل مشغله فراوان برای تصویب و اعمال 
قوانین جدید، زمان کافی برای پیگیری قیمت خودرو در بازار و حتی 
سایت های آنلاین را نداشته باشد. بدین ترتیب برای پاسخ به پرسش 
او باید گفت خودروهای فیدلیتی پرایم هفت نفره که مجلس دریافت 
کرده است، در حال حاضر در بازار دو میلیارد و 160 میلیون تومان 
این  خرید  قصد  حداقلی بگیر  کارگر  یک  اگر  می شود.حال  معامله 
خودرو که احتمالًا بسیاری نمایندگان مانند همکار خود، دریافت آن 
البته  باید حداقل 22 سال کار کند.  را گدابازی می دانند، داشته باشد، 
 این کارگر در صورتی موفق به خرید این خودرو می شود که در طول
22 سال مورد اشاره قیمت فیدلیتی پرایم بدون تغییر بماند و از تأمین 

سایر مایحتاج خود صرف نظر کند.
نه چیزی  سال  این 22  در  بگیرد  تصمیم  خانواده کارگری  اگر  حتی 
بخورد و نه لباس جدیدی بپوشد، ثبات قیمت خودرو امری محال به نظر 
می رسد. بررسی بازار نشان می دهد 16 اردیبهشت سال گذشته فیدلیتی 

اما  داشت،  قیمت  تومان  میلیون  میلیارد و 240  بازار یک  در  پرایم 
اکنون تنها پس از گذشت یک سال به دو میلیارد و 160 میلیون تومان 

رسیده است. این یعنی رشد بیش از 74 درصدی در طول یک سال.
نمودار زیر، روند قیمت فیدلیتی در یک سال گذشته را نشان می دهد و 
رشد 74 درصدی قیمت این محصول بهمن موتور را تائید می کند؛ در 
حالی که در همین بازه زمانی حقوق کارگران تنها 27 درصد افزایش 
دریافتی  حداقل  مبنای  کار  عالی  شورای  مصوبه  اساس  بر  کرد.  پیدا 
میلیون و 208  نفر هشت  بعد خانوار 3/3  با  کارگران در سال 1402 
هزار و 300 تومان تعیین شد که مبنای این گزارش نیز همین رقم است.

حال آیا نمایندگانی که اخیراً حقوق آن ها 20 درصد افزایش پیدا کرد، 
اگر به اندازه کارگران حقوق دریافت می کردند، باز هم عنوان دریافت 

خودروی شاسی بلند 2.2 میلیارد تومانی را »گدابازی« می گذاشتند؟
همچنین از دولت و مجلسی که در پرداخت حقوق بازنشستگان، معلمان 
و کارگران مانده اند و حتی برخی از مسئولان آن پیشنهاد فروش بخشی 
پرسید  باید  می دهند،  مطالبات  این  تسویه  برای  را  سرزمین  خاک  از 
چطور در چنین شرایطی می توانند واگذاری رانت 165 میلیارد تومانی 

را »گدابازی« تعبیر کنند؟
البته عباسی دوانی در گفتگوی اخیر خود واگذاری این خودروها را یک 
از باج خواهی و باج دهی خوانده و اعلام  به دور  اداری و  روال عادی 
میلیون   750 این خودروها  دریافت  برای  نمایندگان  برخی  که  کرده 

تومان پول پرداخته اند.
آن  به  یک شبه  نمایندگان  برخی  که  اداری  روال  همین  برای  اما 
سایت های  پشت  سال هاست  شهروندان  از  زیادی  گروه  رسیده اند، 
خودروسازان و مونتاژکاران مانده اند و شانس آن ها برای خرید همین 
لاتاری  در  برنده شدن  شانس  از  کمتر  بالاتر  قیمت های  با  خودروها 

گرین کارت آمریکاست.
همچنین حتی اگر این روال را طبیعی و حق نمایندگانی بدانیم که برخی 
از آن ها با کمتر از 6000 رأی به مجلس راه پیدا کرده اند، این افراد از 
مابه التفاوت رقم پرداختی و قیمت بازار سود یک میلیارد و 410 میلیون 

تومانی کسب کرده اند.
این خودروها در زمان عرضه آن به مجلس حتی در خود نمایندگی ها 
109 میلیون گران تر بود و با قیمت 859 میلیون تومان به دست مشتریان 
و  رانت ها  به  مربوط  ارقام  و  اعداد  اخیر  سال  چند  در  می رسید.البته 
که  است  طبیعی  که  یافته  افزایش  حدی  به  شکل گرفته  فسادهای 
رانت پاشی 165 میلیارد تومانی در مجلس چندان به چشم نیاید و برخی 
آن را »گدابازی« تلقی کنند. وقتی فساد 92 هزار میلیارد تومانی در 
فولاد مبارکه مسکوت می ماند، دیگر صحبت کردن از چنین مسائلی که 

جنبه های سیاسی هم دارد بعید است راه به جایی ببرد.
به  اظهاراتی  چنین  با  عباسی  فریدون  که  نیست  بار  اولین  برای  این 
در  او  بود که  پیش  ماه  چند  همین  می شود.  تبدیل  رسانه ها  اول  تیتر 
گفتگو با تجارت نیوز با اذعان به اینکه اگر لازم باشد ایران در مقابله 
با آمریکا علاوه بر تنگه هرمز، اقیانوس منجمد جنوبی را هم می بندد 
با صحبت های جدید خود  هم  تبدیل شد. حالا  رسانه ها  اول  به چهره 
 درباره شاسی بلندهای واگذاری به مجلس بار دیگر جنجال آفرین شده 

است.

نماینده کازرون و کوه چنار: »چرا باید این گدابازی ها را درآوریم و به ماشین شاسی بلند گیر بدهیم؟«

شاسی بلندهای مورد نظر معادل حقوق ۲۲ سال کارگران! چیزی که برای برخی»گدابازی« است!

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید
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»گدابازی« 2 میلیاردی به سبک 
نماینده مجلس

نماینده کازرون و کوه چنار: چرا باید این گدابازی ها را 
درآوریم و به ماشین شاسی بلند گیر بدهیم؟

شاسی بلندهای مورد نظر معادل حقوق ۲۲ سال 
کارگران! چیزی که برای برخی »گدابازی« است!

شهردار منطقه 2 شیراز عنوان کرد؛

 تداوم پروژه های عمرانی با محوریت 
4محرومیت زدایی در سطح منطقه دو

شهردار منطقه پنج در جمع نمازگزاران خیابان شهید 

فکوری واقع در مسجد صاحب الزمان )ع( تصریح کرد؛

منطقه پنج، قطب ورزشی 

کلان شهر شیراز
*اجرای 160 پروژه در حوزه های مختلف شهری 

براساس نیاز شهروندان و توسعه منطقه در سالجاری
*توسعه فضای سبز و ایجاد شریان های ترافیکی 

مأموریت های ویژه منطقه پنج در سال جاری

نماینده شیراز و زرقان با بیان اینکه بنده هم پیگیری هایی مبنی بر تعیین 
تکلیف موضوع دریافت خودرو توسط نمایندگان انجام دادم، گفت: در 
باید هرچه سریع تر اسامی  باشد  صورتی که این موضوع صحت داشته 

افراد مشخص شود. 
اینکه  بیان  با  ایلنا  با  گو  و  گفت  در  قادری  جعفر  ایلنا،  گزارش  به 
واگذاری خودرو به نمایندگان متعلق به دولت گذشته است، افزود: ارائه 
نیست  امین  فاطمی  آقای  وزارت  زمان  به  متعلق  نمایندگان  به  خودرو 
واین موضوع در زمان وزارت آقای رزم حسینی مطرح شده است که 

باید هرچه سریعتر تعیین تکلیف شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه با بیان اینکه در حال حاضر نیاز است 
تا کمیسیون اصل 90 به این موضوع ورود و تمام زوایا را مشخص کند، 
ادامه داد: بر اساس آنچه اعلام شده موضوع تحویل خودرو توسط یک 
این  در  نقشی  هیچ  مجلس  و  انجام شده  بیرون  از  ساز  شرکت خودرو 

موضوع نداشته است.
وی بر لزوم مشخص شدن تمام ابعاد و زوایای موضوع واگذاری خودرو 
تاکید کرد و افزود: قطعاً این موضوع نباید برای نمایندگانی که خودرو 
تا  است  نیاز  شرایط  این  در  و  کند  ایجاد  مشکلاتی  نکرده اند  دریافت 

اسامی نمایندگانی که خودرو تحویل گرفته اند به مردم اعلام شود.
نماینده شیراز و زرقان در ادامه با بیان اینکه طرح واردات خودروهای 
کارکرده می تواند قیمت خودرو را کاهش دهد، تصریح کرد: در حال 
حاضر تنها دو فوریت طرح واردات خودرو در مجلس به تصویب رسیده 
تکلیف  و  تعیین  و  بررسی  هنوز  طرح  این  جزئیات  و  کلیات  و  است 

نشده است.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه با بیان اینکه تنها مرجع تشخیص در رابطه 
با واردات خودرو ایراداتی گرفته بود و شورای نگهبان به این طرح ایراد 
وارد نکرده بود، گفت: در این شرایط مسئولان اعلام کردند که مجمع 
 ایرادی به این طرح ندارد که امیدواریم این طرح هر چه سریعتر به تصویب 

برسد.

نماینده شیراز و زرقان:

برخی متاسفانه با دید تهدید به آن ها نگاه می کنند اما رشد و توسعه 
و  علمی  و  فکری  سرمایه  از  ناشی  عمدتاً  چین  و  ژاپن  فنی  و  علمی 
درصدد  باید  امروز  است.  بوده  خارج  در  کشورها  این  شهروندان  مالی 
از  ایران در خارج  نخبگان  به  احترام  و  اعتماد  برای جلب  راهکارهایی 

کشور باشیم.
درصدد  باید  امروز  گفت:  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  یک 
از  ایران در خارج  نخبگان  به  احترام  و  اعتماد  برای جلب  راهکارهایی 

کشور باشیم.
ملی  ایسنا در حاشیه »برگزاری اجلاس  با  انصاری در گفت وگو  مجید 
نخبگان، نظریه پردازی و سیاست گذاری کلان در جمهوری اسلامی« که 
اخیراً به همت مجمع تشخیص مصلحت نظام برگزار شد، درباره چرایی 
برگزاری این اجلاس اظهار کرد: از مدت ها قبل در جلسات کارشناسی 
و آسیب شناسی که در هیئت عالی نظارت برقرار بود، چرایی عدم تحقق 
که  بود  این  نتایج  از  یکی  می کردیم،  بررسی  را  سیاست ها  اجرای  و 
باید ارتباط منظم و علمی میان جامعه نخبگان کشور و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برقرار شود تا سیاست هایی که وضع می شود علمی و مبتنی 
بر تجارب موفق دنیا و صرفاً کلی گویی و آرزوپردازی نباشد و در میدان 

عمل لوازم اجرایی آن دیده شود.
وی درباره مهمانان اجلاس و این که کمتر دانشگاهیان و محققان حضور 
که  جوان  نخبگان  می شود،  نخبگان  از  صحبت  وقتی  گفت:  داشتند، 
این جمع خالی بود، مدنظر است؛ چراکه آن ها را موثرتر  جای شان در 
برای آینده کشور می دانم. دانش ها و ابزار نو موجب شده جوان های ما در 
حوزه تولید نرم افزار و هوش مصنوعی بسیار پیشرفت داشته باشند ولی 
متاسفانه یک انقطاعی بین نظام تصمیم گیری و تصمیم سازی کشور با 

جامعه جوان داریم و مشکلاتی ایجاد شده است.
وقتی  می کنم که  پیگیری  اجلاس  در کمیته جمع بندی  داد:  ادامه   وی 
صحبت از نخبگان می کنیم طبعاً اساتید دانشگاه و پژوهشگران و صاحبان 
دانش در دانشگاه و حوزه مدنظر باشد. نخبگان و مدیران تجربی هم در 
که  عملی  تجربه  صاحبان  حتی  است.  مشخص  جایشان  چارچوب  این 
باشند.  داشته  و حضور  شده  شناسایی  باید  نیست،  آن ها  از  نشانی  و  نام 
مهم تر از این ها نخبگان خارج از کشور را داریم که سرمایه گرانقدری 
و  رشد  اما  می کنند  نگاه  آن ها  به  تهدید  دید  با  متاسفانه  برخی  هستند. 
توسعه علمی و فنی ژاپن و چین عمدتاً ناشی از سرمایه فکری و علمی 
و مالی شهروندان این کشورها در خارج بوده است. امروز باید درصدد 
از  در خارج  ایران  نخبگان  به  احترام  و  اعتماد  برای جلب  راهکارهایی 

کشور باشیم.
طیف های  و  سطوح  در  بانوان  و  خانم  به خصوص  که  گفت  انصاری   

مختلف باید به طور ویژه مورد توجه باشند.

عضو تشخیص مصلحت: 


